

# 印尼峇淡世界大学华文教育本科专业学生汉语学习动机调查研究

## 摘要

随着印尼与中国的交流不断地扩展，汉语逐渐变成印尼学习者的重要语言之一。每个学生对于汉语的态度不一，有的感兴趣，有的不感兴趣，每位学习者的学习动机不一样。为了解世界大学学生汉语学习动机，本文使用了文献研究法、调查问卷法和统计分析法对世界大学华文教育本科专业学生汉语学习动机进行调查分析，调查发现，学生汉语学习最主要的动机是内在动机、其次是成就需要型动机、其三是融入型动机。虽然如此，也有些同学不清楚其学习动机，对此事本文提出了三个建议：（1）学校要多组织中国文化的活动；（2）邀请中国学生进行文化交流或者交换生；（3）为学生提供更多的中国大学的奖学金。

**[关键词]**：汉语；学习动机；世界大学；建议

# **Analysis On Chinese Learning Motivation Of Undergraduates Majoring In Chinese Education At Universal University, Batam Indonesia**

## **Abstract**

As the exchange between Indonesia and China continues to expand, "Chinese" has gradually become one of the important languages for Indonesian students. Every student has different attitudes towards Chinese, some are interested, some are not interested, and each student has a different motivation for learning. In order to understand the motivation of learning Chinese language of Universal University students, researcher has used the literature research method, questionnaire method and statistical analysis method to investigate and analyze the Chinese learning motivation of the undergraduate majors in Chinese education of the Universal University. The results of this research shown that the main motivation of students is internal motivation, followed by achievement-needed motivation, and the third one is integration motivation. Even so, some students are not clear about their motivation, to solve this problem, researcher has proposed three suggestions: (1) the University should organize more Chinese cultural activities; (2) invite Chinese students for cultural exchange or exchange students; (3) Provide students with more scholarships

**Keywords:** Chinese; Learning Motivation; Universal University; Suggestions

# **Analisis Motivasi Belajar Bahasa Mandarin Mahasiswa Prodi Pendidikan Bahasa Mandarin Universitas Universal**

## **Abstrak**

Seiring perkembangan kerjasama antara Indonesia dan Tiongkok semakin berkembang, Bahasa Mandarin secara perlahan-lahan menjadi salah satu bahasa penting bagi pelajar Indonesia. Setiap siswa memiliki sikap yang berbeda terhadap bahasa mandarin, ada yang tertarik, ada yang tidak tertarik, dan setiap pelajar memiliki motivasi belajar yang berbeda. Untuk memahami motivasi belajar bahasa mandarin mahasiswa Universitas Universal, maka peneliti menggunakan metode penelitian literatur, metode kuesioner dan metode analisis statistik untuk menyelidiki dan menganalisis motivasi belajar bahasa mandarin mahasiswa prodi pendidikan bahasa mandarin Universitas Universal. Hasil penelitian menunjukkan bahwa motivasi utama mereka adalah motivasi internal, diikuti dengan motivasi kebutuhan mencapai prestasi, dan ketiga adalah motivasi integrasi. Meskipun demikian, ada beberapa mahasiswa belum memiliki motivasi yang jelas, untuk menindaklanjuti dan untuk menyelesaikan masalah ini, maka peneliti mengusulkan tiga saran, yaitu: (1) Universitas perlu menyelenggarakan lebih banyak kegiatan budaya Tiongkok; (2) Mengundang mahasiswa Tiongkok untuk pertukaran budaya atau pertukaran mahasiswa; (3) Menyediakan lebih banyak beasiswa.

**Kata kunci:** Bahasa Mandarin; Motivasi Belajar; Universitas Universal; Saran